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9اقتصادی

گروه اقتصادی-    میر فیض فلاح شمس  به برنامه رییس جمهوری 
و وزیر اقتصاد برای بهبود روند معاملات بورس تاکید کرد و افزود: 
رییس جمهوری و وزیر اقتصاد، حمایت از بازار ســرمایه را جزو 
اصلی ترین اولویت های خود قرار داده اند و به نظر می رسد از هیچ 
اقدامی برای بهبود وضعیت این بازار کوتاهی نخواهند کرد؛ این امر 
باعث شده است تا مسوولان ارشد کشور به دنبال این باشند تا هر چه 
زودتر رونق و اعتماد را به این بازار بازگردانند و زمینه ورود دوباره 

نقدینگی های سرگردان به این بازار را فراهم کنند.
این عضو شــورای عالی بورس، بازار ســرمایه را ابزاری مهم برای 
توســعه اقتصاد کشور دانســت و گفت: وجود این بازار منجر به 
ســرعت بخشــی تامین مالی بنگاه ها می شود و در نهایت از طریق 
ایجاد شفافیت، باعث قیمت گذاری واقعی در کالاها و دارایی های 

مالی خواهد شد.
فلاح شمس تاکید کرد: اجماع ارکان اقتصادی کشور برای توسعه 
بازار سرمایه می تواند کارکرد اصلی این بازار که تخصیص بهینه منابع 

مالی است را رونق ببخشد و به دنبال آن زمینه تغییر روند بازار سهام 
و ورود آن به مدار بهبود و ثبات فراهم شود.

این عضو شورای عالی بورس با بیان اینکه روند بازار سهام نسبت به 
انتشار اوراق از سوی دولت حساس است، گفت: هر چند که بازار 
بدهی و ســهام دو بازار مستقل از یکدیگر هستند و به طور معمول 
انتظارات سرمایه گذاران در این بازارها متفاوت با یکدیگر است اما 
قاعدتا اگر بازار شرایط نزولی پیدا کند، در راستای کاهش ریسک از 
بازار سهام به سمت اوراق بدهی پیش خواهند رفت که همین عامل 
می تواند به عنوان یک محرک تشدیدکننده در روند نزولی بازار تلقی 
شــود. وی معتقد است که به طور قطع دولت تدابیری را برای این 
موضوع در نظر می گیرد تا انتشار ابزار بدهی منجر به تغییر روند در 

بازار سهام نشود.
فلاح شمس به جلسه روز گذشته وزیر اقتصاد با مدیران هلدینگ ها و 
نیز سهامداران حقوقی اشاره کرد و افزود: وزیر در جلسه دیروز برنامه 
مدونی برای حمایت از بازار ارایه کرد که به نظر می رسد با توجه به 

حمایت انجام شده، ثبات و اعتماد به بازار برگشته و روند هیجانی 
و کاهشی کنار رود؛ البته باید توجه شود که منظور از بهبود اوضاع 
بازار، رشد افسار گسیخته قیمت ها همانند سال ٩٩ نیست بلکه حاکم 
شدن فضایی منطقی توام با چشم انداز مثبت نسبت به عملکرد خوب 

شرکت ها است.
عضو شورای عالی بورس به روند فعلی معاملات بورس اشاره کرد 
و گفت: وجود برخی از ابهامات در شرایط فعلی بورس سبب خروج 
معاملات بازار از حالت تحلیل شده است، به طوریکه در وضعیت 
فعلی نسبت p/e سهام بسیاری از شرکت ها پایین آمده که این امر 

موجب ارزندگی سهام آنها برای سرمایه گذاری شده است.
وی خاطرنشان کرد: اکنون p/e بسیاری از شرکت های سرمایه گذاری 
به کمتر از پنج و بانک ها به چهار رســیده است، همچنین برخی از 
بانک ها به سودآوری و وضعیت بسیاری خوبی برای سرمایه گذاری 
رســیده اند و به طور حتم این فرصت از نگاه ســرمایه گذاران دور 

نمی ماند.

فلاح شمس با بیان اینکه روند کاهشی بازار با وجود ارزندگی قیمت 
بسیاری از سهام شرکت ها نشان دهنده وجود ترس در بین سهامداران 
اســت، گفت: وجود این ترس در بازار ناشی از شایعات و ابهاماتی 
اســت که در بازار منتشر می شود، در این میان برخی به دنبال دامن 
زدن به این شایعات به نفع خود هستند که این موضوع در رکود بازار 

اثرگذار بوده است.
این عضو شــورای عالی بورس در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه 
بورس تا پایان سال می تواند بیشترین بازدهی را نسبت به بازارهای 
رقیب در اختیار ســهامداران قرار دهد یا خیر، گفت: در این زمینه 
نمی توان به طور قطع اظهارنظر کرد اما در صورت حمایت های لازم 

از این بازار به همراه جریان فرهنگ سازی درست در بین مردم برای 
سرمایه گذاری در بورس، روند معاملات تا پایان سال به دلیل وجود 
رکود در بازارهای موازی مثبت و معقول و مورد رضایت ســرمایه 

گذاران خواهد بود.
جلسه ای با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی، مدیران بورسی و 
مدیران حدود ۳۰ هلدینگ و حقوقی بزرگ بازار سرمایه در ساختمان 
باب همایون وزرات اقتصاد و دارایی گردهم آمدند تا وضعیت بورس 
و راهکارهای حمایت از بازار سرمایه را بررسی کنند.در این نشست 
بر لزوم فراهم کردن بسترها برای فعالیت شفاف بازار سرمایه تاکید 

شد.

     عضو شورای عالی بورس به ارائه برنامه مدون وزیر اقتصاد در جلسه روز گذشته با مدیران هلدینگ ها در راستای حمایت از بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: به نظر می رسد با 
توجه به حمایت انجام شده، ثبات و اعتماد به بورس بازگشته و روند هیجانی و کاهشی از معاملات بازار کنار رود.

برنامه ویژه دولت برای بازگشت رونق و اعتماد 
به معاملات بورس

عضو شورای عالی بورس اعلام کرد:
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  گــروه اقتصادی -  امکان ثبت نام برای افراد مجرد 
بالای ۱۸ سال احتمالا در هفته آینده به تصویب شورای 
عالی مسکن می رسد اما گفته می شود این افراد تا زمان 

تحویل واحد باید ازدواج کنند.
آنطور که وزیر راه و شهرســازی اعلام کرده پیشنهاد 
فراهم شــدن امکان ثبت نام تمامی افراد مجرد بالای 
۱۸ سال در طرح جهش تولید و تامین مسکن به دولت 
ارایه شــده که رییس جمهور نیز با آن موافق است و 
احتمالا دوشــنبه یا سه شــنبه هفته آینده به تصویب 
شــورای عالی مسکن می رسد. البته گفته می شود تا 
زمان تکمیل خانه ها که احتمالا حدود دو ســال طول 
می کشد مجردهایی که نام نویسی کرده اند باید ازدواج 

کرده باشند.
امــا در حال حاضر چهار گــروه از افراد مجرد امکان 
ثبت نام در طرح جهش تولید و تامین مسکن را دارند. 
گروه اول مردان مجردی هستند که قبلا ازدواج کرده 
و اکنون مجردِ سرپرست خانوار تعریف می شوند. اگر 
آقا و خانمی مجرد اما سرپرست خانوار باشد می تواند 
در این طرح شرکت کند به این معنی که قبلا ازدواج 

داشته و اکنون با فرزندان خود زندگی می کند.
همچنین معلولین جسمی حرکتی با ۲۰ سال سن اعم از 
مرد و زن می توانند در این طرح شرکت کنند. نخبگان 
علمی با تایید بنیاد ملی نخبگان هم می توانند در طرح 
نهضت ملی مسکن شرکت کنند و محدودیتی برای 

مجرد بودن آنها وجود ندارد.
اســتثنایی هم وجــود دارد و آن اینکه خانم هایی که 
ازدواج نکردند اما ۳۵ ســال آنها تمام شــده است نیز 
می توانند در این طرح شرکت کنند اما این استثنا شامل 
حال مردان نمی شــود. ممکن است افراد مجردی که 
خارج از شــمول چهارگانه قرار دارند و برای ثبت نام 
در طرح جهش تولید و تامین مسکن اقدام می کنند با 
خطای سیستم مواجه نشوند اما تا زمانی که پیشنهاد 
وزارت راه و شهرســازی شکل اجرایی و قانونی به 
خود نگیرد طبیعتا امکان دعوت از این افراد در مراحل 

بعدی وجود ندارد.
از روز گذشته عملیات اجرایی واحدهای طرح  جهش 
تولید و تامین مسکن با هدف از احداث سالیانه یک 
میلیون واحد مســکونی به طور رسمی در استان ها 
تحت نظر استانداران به عنوان روسای شورای مسکن 
استان ها آغاز شد.    رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی 
در مراسم چهارمین همایش ملی پدافند شهری، ضمن 
اعلام این خبر از ابلاغ قانون پرداخت تسهیلات ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومانی بانک ها به بخش مسکن که ذیل 
طرح جهش تولید و تامین مسکن قرار می گیرد خبر 

داد.
وزارت راه و شهرسازی در تلاش است تا زمین مورد 
نیاز برای ساخت سالیانه یک میلیون واحد مسکونی 
ذیل طرح جهش تولید مسکن را تامین کند. در مرحله 
اول ثبــت نام که هم اکنون در جریان اســت و تا ۲۸ 
آبان  ادامه دارد در برخی اســتانها از جمله قم به علت 
مشــخص نشدن محدوده مورد نیاز برای اجرای این 
پروژه در لیســت ثبت نام حضور ندارند اما محمود 
محمودزاده ـ معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و 
شهرســازی ـ وعده داده که به محض تامین اراضی 
در شــهرهایی که زمین برای آنها در این مرحله تامین 
نشده است، ثبت نام دوره دیگر آغاز می شود. همچنین 
متقاضیانی که شــهر موردتقاضای آنها در این دوره از 
ثبت نام در لیســت شهرها نیست باید منتظر باشند تا 

اراضی در شهر موردتقاضای آنها تامین شود.
نشســت هشــت روزه ای در ســازمان ملی زمین و 
مسکن با حضور مدیران ادرات کل راه و شهرسازی 
برای تامین زمین طرح نهضت ملی مسکن آغاز شده 
اســت. در این خصوص احمد اصغری مهرآبادی ـ 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن ـ گفته است: 
از جمله سیاست هایی که برای این امر در نظر داریم 
تحویل و تحول اراضی ملی، الحاق اراضی به حریم و 
محدوده شهرها و تامین زمین از محل تفاهمنامه با سایر 

دستگاه ها خواهد بود.
گفته می شــود اراضی وزارت راه و شهرسازی فعلا 
کفــاف تولید حدود یک میلیون واحد مســکونی را 
می دهــد. این صحبت را چنــد روز قبل، ابوالفضل 
نوروزی ـ مشاور وزیر راه و شهرسازی ـ اعلام کرده 

و گفته بود: دستگاههای دولتی مکلف هستند ظرف 
دو مــاه اراضی خود را به نام دولــت به وزارت راه و 
شهرسازی کنند که یک ماه فرصت باقی مانده است. 
هم اکنون اراضی در برخی اســتانها شناسایی شده و 

شخص رییس جمهور پیگیر تولید مسکن هستند.
محمد اســلامی اواسط تیرماه امسال گفته بود: سالها 
وزارت راه و شهرسازی موفق نمی شد اراضی خودش 
را برای تولید مسکن دریافت کند و با فقر زمین مواجه 
بودیم اما خوشــبختانه در یک سال اخیر با همکاری 
وزارت جهاد کشاورزی و سازمان جنگلها ۲۴۰ هزار 
هکتار زمین متعلق به خودمان در اختیار طرح اقدام ملی 

مسکن قرار گرفت.
بنابرایــن گــزارش، از روز ۲۸ مهرماه ۱۴۰۰ ثبت نام 
متقاضیان برای واحدهای طرح تولید و تامین مسکن 
در ۳۱ اســتان و ۴۶۶ شهر در سامانه جامع طرحهای 
حمایتی مسکن به نشانی saman.mrud.ir آغاز 
شده است. متقاضیان پس از ورود بر روی گزینه »ثبت 

نام نهضت ملی مسکن« کلیک کنند.
بنا بر اعلام وزارت راه و شهرســازی تا روز نهم آبان 
۱۴۰۰ بالغ بر ۶۳۲ هزار نفر در سامانه ثبت نام کرده اند. 
محدودیتی برای نام نویســی وجود ندارد و حداقل تا 
یک ماه امکان ثبت نام وجــود دارد. بنابراین واجدان 
شــرایط بدون دغدغه، ثبت نام را انجام دهند. تا یک 
ماه آینــده بعد از تکمیل ثبت نام و همزمان با تکمیل 
ثبت نام، پالایش اطلاعات انجام می شود و کسانی که 
حائز شرایط دریافت مسکن هستند از طریق پیامک 
به آنها اطلاع رســانی می شود تا مابقی مراحل ثبت نام 

را طی کنند.

مجردهای بالای 18 سال آماده ثبت نام مسکن باشند؟

گروه اقتصادی -  رییس سازمان شیلات 
کشور خاطر نشان کرد: اگر میزان تولید ۲ 
برابر و تمام آن در داخل کشــور مصرف 
شود باز هم ســرانه مصرف ما با جهان 
فاصله زیادی دارد. چون میانگین مصرف 
سرانه آبزیان در جهان ۲۴ کیلوست این 
در حالیست که مصرف سرانه ما ۱۳ کیلو 

و ۴۰۰ گرم است.
 نبی الله خون میرزایی، در پاســخ به این 
پرسش که در خبرهایی منتشر شده است 
که تولید گونه وانامی میگو در خوزستان 
متوقف شــده است آیا این خبر را تایید 
می کنید؟ گفت: مــن این خبر را تایید 
نمی کنم چراکه گونه اصلی تولید میگو 
در کشور وانامی است و باتوجه به آمار 
ارائه شــده از سوی سازمان شیلات، در 
این استان تولید میگو ۳ تا ۴ برابر نسبت 
به سال گذشته افزایش پیدا کرده است.

وی با بیان اینکه در سال جاری بیماری 
لک ســفید در کشور به حداقل رسیده 
اســت، خاطر نشــان کرد: در اســتان 
خوزســتان نزدیک به 7۰۰ تن میگو در 
مجتمع چوئبده آبادان و بیش از ۱۰۰ تن 
در مزارع انفرادی تولید شــده، البته آمار 
نهایی نشده و ممکن است تولید بیش از 

این هم شود.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی در پاسخ 
به این پرسش که آیا زیرساخت ها برای 
برنامه افزایش تولیــد ۲ برابری آبزیان 

فراهم شده است؟ گفت: افزایش تولید 
۲ برابری آبزیان برنامه ارائه شده از سوی 
وزیر جهاد کشاورزی به مجلس است و 
این برنامه در دوره ۴ ساله دولت محقق 

خواهد شد. 
وی ادامه داد: سازمان شیلات برای تحقق 
این برنامه، رسته های مختلف شیلات را 
دسته بندی کرد.  زیرساخت های پرورش 
میگو، ماهیان گرم آبی و پرورش ماهی 
در دریــا تا پایان ســال ۱۴۰۰ در حال 

آماده سازی است.
خون میرزایی میزان تولیدات شیلات در 
کشور را ۱ میلیون و ۲7۰ هزار تن عنوان 
کرد و افزود: در یک برنامه چهار ســاله 
این میــزان ۲ برابر افزایش پیدا خواهد 
کرد. در سال های اخیر، باوجود تحریم 
جدید و با توجه به تغییرات اقلیمی، در 
شرایط دشواری برای تحقق اهداف قرار 
گرفتیم اما با این حال بیش از ٩۲ درصد 

برنامه ششم محقق شد.
این مقام مســئول با اشاره به ضعف  در 
صنعت پرورش ماهی در قفس، تصریح 
کــرد: با توجه به بومی ســازی بخش 
عمــده ای از مشــکلات در این حوزه 
برطرف شــده اســت و موانع را پشت 
ســر گذاشته ایم. اگر بســتر کار از نظر 
پشتیبانی های ریالی، تسهیلاتی، اعتباری 
و ارزی بــرای ســایت های پشــتیبان 
پرورش ماهی در قفس و در دریا فراهم 

شود پیش بینی ما این است که تولید ۶۰۰ 
هزار تن در پایان سال محقق شود.

وی با اشــاره به افزایش سطح پرورش 
مــزارع میگو، افزود: در ۲۳ هزار هکتار 
مزارع میگو پرورش داده می شــود که 
پیش بینی ما این است که میانگین تولید 
در ســال آینده به ۱۰۰ هزار تن برسد. 
برنامه ۴ ساله ساداتی نژاد تولید ۱۰۰ هزار 
تن میگو در سال بود. اما بعد از شناسایی 
ظرفیت های تولید به این نتیجه رسیدیم 
که می توانیم بیش از ۱۳۰ هزار تن میگو 

در افق ۴ ساله تولید کنیم.
خون میرزایــی بااشــاره بــه حمایت 
سازمان شیلات ازتولیدکنندگان، گفت: 
سرمایه گذاری در این بخش ها از سوی 
بخــش خصوصی صــورت می گیرد. 
در حوزه ماهیان ســردآبی رویکرد ما 
افزایش بهره وری اســت و گســترش 
کمی و فیزیکی مزارع مد نظر ما نیست.

وی ادامــه داد: مزارع گرم آبی عموما در 
محیط های باز هستند که باید این مزارع 
را به سیســتم های متراکم تبدیل کنیم. 
باتوجه به سیستم تصفیه و بازچرخانی 
آبی که در کشــور معرفی شــده است 
می توان پرورش متراکم را در الگوهای 
خرد و دو منظوره )کشاورزی و مشاغل 
خانگی( توسعه بدهیم و افزایش کمی 

تولید را محقق سازیم.
سرانه مصرف آبزیان ۱۳ کیلوست

رییس سازمان شیلات کشور در پاسخ 
به این پرســش که آیا سازمان برنامه ای 
بــرای افزایش مصرف آبزیــان دارد؟ 
گفت: رســیدن به این مهم مســتلزم 
فرهنگ سازی و مشارکت دسته جمعی 
همه دســتگاه های فرهنگ ساز است. 
محیط های آموزشــی از مهدکودک تا 
دانشــگاه و محیط های اداری و نظامی 

باید در این زمینه همکاری و کار کنند.
وی بابیــان اینکــه ارزش غذایــی 
فرآورده های آبزیان قابل قیاس با سایر 
محصولات پروتئینی نیســت، افزود: 
برای افزایش مصرف آبزیان باید حلقه 
فرآوری، بســته بندی، صنایع تبدیلی و 

تکمیلی توسعه پیدا کند.
این مقام مســئول بابیان اینکه مصرف 
ســرانه آبزیان در کشــور پایین است، 
افزود: اگر میزان تولیــد ۲ برابر و تمام 

آن در داخل کشور مصرف شود باز هم 
سرانه مصرف ما با جهان فاصله زیادی 
دارد. چون میانگین مصرف سرانه آبزیان 
در جهان ۲۴ کیلوست این در حالیست 
که مصرف سرانه ما ۱۳ کیلو و ۴۰۰ گرم 

است.
رییس ســازمان شــیلات در پاسخ به 
این پرســش که آیا قیمت بالای آبزیان 
باعث کاهش مصرف این محصولات 
شده است، گفت: باید ببنیم که پروتئین 
آبزیان با چه نــوع پروتئین دامی دیگر 
قیاس می شــود. آبزیــان منبع پروتئنی 
فراســودمند و برتر هســتند؛ از ۴ گونه 
ماهیان گرم آبی پرورشی قیمت ۲ گونه 

آن کمتر از ۱۵ هزار تومان است.
ایــن مقام مســئول با اشــاره به نقش 
واسطه ها در افزایش نرخ ماهی، گفت: 
اتحادیه هــا در شــبکه توزیع ضعیف 
عمل می کنند از این رو بهتر اســت که 
برای تعدیل قیمت ها واسطه گری ها را 

کاهش بدهیم.
به گفته وی، قیمت ماهی قزل آلا ســر 

مزارع بالای ۵۰ هزار تومان است.  
خون میرزایی با اشــاره به دسترســی 
گســترده مــا بــه آب هــای دریایی، 
دریاچه ای، اقیانوسی و آب های جاری، 
گفــت: برنامه های ما برای اســتفاده از 
آب های شــور قابل توجه است. دیگر 
ما نگران شــوری آب های چاه نیستیم 
چراکه برای آنهــا برنامه آ بزی پروری 
تنظیــم کردیم. باید تولیدات کشــور 
افزایش پیدا کند این مســئله یک الزام 

است نه انتخاب.
وی بابیان اینکه آبزیان به عنوان غذاهای 
برتر مطرح هستند، افزود: مصرف آبزیان 
در سلامت و پیشــگیری از بیماری ها 
تایید شــده اســت. بنابراین باید آبزی 
مصرفی را توســعه بدهیــم  با افزایش 
تقاضا، پایداری تولید را باید مد نظر قرار 
بدهیم تا عملکرد تولیدکنندگان با ضرر 

و زیان مواجه نشود.
این مقام مسئول با اشاره به لزوم توسعه 
بازارهای صادراتی، تصریح کرد: باید بر 
روی بازار کشــورهای آسیای جنوب 
شــرقی، اروپایی، کشــورهای حاشیه 
حوزه خلیج فارس، اتحادیه اوراســیا و 

۱۵ کشور همسایه کار کنیم.

رییس سازمان شیلات خبر داد:

سرانه مصرف آبزیان در ایران 10 کیلو 
کمتر از متوسط جهان

گروه اقتصــادی - وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه حدود ۲.۴ میلیون نفر بیکار 
و ۲.۲ میلیون نفر دارای اشتغال ناقص یا ناپایدار 
هستند، گفت: تعداد قابل ملاحظه ای پرونده فساد 
در حال تکمیل است که به زودی به قوه قضاییه 

ارسال می شود.
»حجت الّله عبدالملکی« به تشریح برنامه اشتغال 
پرداخت و اعلام کرد: در این دو ماه، چندین عزل 
و نصب داشتیم و یکی از تعهداتم در مجلس این 

بود که افراد مفســد، بی ربط و ناکارآمد را برکنار 
کنیم. وزارت تعاون در میان وزارتخانه ها شاید 
جزو مواردی بود که بیشــترین عزل و نصب را 

داشته است و چندین نفر عزل شدند.
وی عنوان کرد: بخشی از آن ها افرادی بودند که 
انواعی از فساد از جمله فساد اقتصادی و بخشی از 
آن ها کسانی بودند که انواعی از محکومیت و جرم 
مانند جرایم امنیتی و اقتصادی را داشتند، همچنین 
بخشی از آنها کسانی بودند که ناکارآمد بودند یعنی 
افرادی که تحصیلات و تخصص مرتبط نداشتند 
و پست مدیریتی را اشغال کرده و بهره برداری را 

کاهش داده بودند.
عبدالملکی تصریح کرد: البته تعدادی از کسانی 
که از خدمات آنها محروم شدیم، مدیران خدومی 
بودند که یا بازنشسته شدند و یا خودشان تمایلی 
برای ادامه همکاری نداشتند، گزارش تفصیلی در 
هفته های آینده درباره برنامه مبارزه با فسادی که 
عملاً در وزارتخانه در این دو ماه پیش رفته است 
و شامل همه واحدهای اقتصادی و زیر مجموعه 
همه صندوق ها می شود, خدمت مردم ارائه می 

کنیم.
وی گفت: براساس آمارهای رسمی حدود ۲.۴ 
میلیون نفر بیکار و ۲.۲ میلیون نفر دارای اشتغال 

ناقــص یا ناپایدار و حدود ۲ میلیون نفر ناامید از 
یافتن کار در کشور داریم که جزو جمعیت فعال 
نیستند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: 
همچنین در حــال حاضر ٩.7 میلیون نفر نیز با 
اشتغال کم درآمد روبرو هستند و ۴.۵ میلیون نفر 

دارای اشتغال غیر رسمی بوده و بیمه ندارند.
وی با بیان اینکه همه این گروه ها باید مخاطب 
برنامه اشتغال دولت باشند، افزود: مهمترین گروه، 
بیکاران مطلق هستند، اما سایر گروه ها نیز باید 
مخاطب قرار بگیرند، در این راستا برنامه ای برای 
بیمه افرادی که اشتغال آنها آتیه ندارد یعنی بیمه 
نیستند، داریم و یا افرادی که درآمد کم دارند طبیعتاً 

درآمد آنها باید افزایش پیدا کند.
عبدالملکی تصریح کرد: بخشــی از این آمار، 
مربوط به افراد ناامید از یافتن کار اســت که اگر 
فضای کسب و کار رونق پیدا کند این گروه جزو 
فعالان بازار کار خواهند بود و استانداردهای رشد 

اشتغال هم افزایش پیدا می کند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: 
در هفته نخست شروع به کار، قرارگاهی را به اسم 
قرارگاه رفاه مردم تشکیل دادیم که ۱۶ ستاد دارد 
و یکی از ستادها، ستاد اشتغال است که این ستاد 
مشتمل بر اعضای اصلی شورای عالی اشتغال 
کشور و سایر نهادها مثل تشکل ها، بخش های 
کارفرمایــی، نهادهای انقلابی و مجموعه های 
دیگر است؛ ستاد اشتغال چندین جلسه برگزار 
کرد و مصوبات شــورای عالی اشــتغال عملًا 

خروجی های این ستاد است.
وی با بیان یانکه قرارگاه رفاه به زیست بوم ملی 
اشــتغال جمهوری اسلامی ایران رسیده است، 
اظهار کرد: زیســت بوم ملی اشتغال جمهوری 
اسلامی ایران، نســبت اشتغال و تولید را نشان 
می دهد که سیاست اصلی ما برای ایجاد اشتغال، 
تقویت تولید در بخش هایی است که مزیت های 

ملی، محلی و منطقه ای دارند.
عبدالملکی تاکید کرد: در جهت ساماندهی اشتغال 
۵ اتفاق باید بیفتد اول شناسایی نیروی کار مستعد، 
دوم مشاوره شغلی و کلینیک های کسب و کار و 
شــتاب دهنده ها، سوم ترویج و فرهنگ سازی، 
چهارم اطلاع رســانی رسانه ملی و دستگاه های 

اطلاع رسانی و پنجم آموزش است.
وی گفت: همچنین برای اینکه این زیســت بوم 
فعال شود ۱۶ توافقنامه را در جلسه شورای عالی 
کار با دستگاه های مختلف داشتیم و در صورتی 
که این حرکت، تندتر شــود با ســرعت بسیار 
بالایی ایجاد اشتغال خواهیم کرد و اشتغال های 
غیررسمی را به رسمی تبدیل می کنیم و درآمدهای 

اشتغال های موجود را افزایش می دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی افزود: یکی 
از زیرسیســتم ها در زیســت بوم اشتغال ملی 
جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با فضای کسب 
و کار است که در آن تقسیم وظایف برای دستگاه 
هــا انجام دادیم مثلاً مصوب شــد وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی با همکاری وزارت تعاون و 

بقیه دستگاه ها در خصوص ۲۲ رسته پر اشتغال 
که بیش از ۴۰ درصد اشتغال کشور را ایجاد می 
کنند به صورت ویژه موانع را شناسایی و رفع کنند 

و مقرر شد ظرف سه ماه گزارش را ارائه دهند.
وی عنوان کرد: این یک تصمیم ویژه برای بهبود 
فضای کســب و کار در راستای اشتغال است و 
از ۲۲ رســته پر اشتغال کشور می توان به حوزه 
پوشاک، صنایع دستی، صنایع تبدیلی کشاورزی 
اشــاره کرد. عبدالملکی با بیــان اینکه حذف 
مجوزهای دســت و پا گیر حدود یک ماه و نیم 
گذشته در ارتباط با آموزشگاه های فنی و حرفه 
ای آزاد شروع شده است، افزود: قبل از این به طور 
متوسط حدود هشت ماه به طول می انجامید، اما 
اکنون به ســه روز کاهش پیدا کرده است و اگر 
ظرف ســه روز همکاران ما بررسی ها را انجام 
ندهند سیستم به طور خودکار مجوز را صادر می 
کند نتیجه این شد که از اول سال تا آغاز کار دولت 
جدید حداکثر ۳۰ مجوز آموزشگاه صادر شده 
بود ولی در همین یک ماه گذشــته بیش از ۳۰۰ 

مجوز صادر شده است.
وی تصریح کــرد: وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی باید هر سه ماه یکبار گزارش اشتغال و 
بیکاری کشور را در جلسه شورای عالی اشتغال 
کشور ارائه دهد، در این راستا زیست بوم اشتغال 
ملی در حال فعالیت است و در تلاش هستیم تا با 
ایجاد هماهنگی بین دستگاه های مختلف حرکت 

آن را سریع تر کنیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: 
یکی از مصوباتی در ارتباط با هدایت نقدینگی 
به ســمت تولید و اشتغال است و بانک مرکزی 
با همکاری وزارت تعاون، ساز و کار تأمین مالی 
اشتغال پایدار را جمع بندی و ابلاغ می کند؛ البته 
تاکنون این موارد را نداشتیم؛ سال گذشته شبکه 
بانکی هزار و ۸۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کرد که این تسهیلات موجب اشتغال 

نشده است. 
وی عنوان کرد: در سامانه ای که ایجاد کردیم یک 
ستون فقرات با ۲۸ میلیون کد ملی داریم که بخشی 
از اینها بیکار، بخشی شاغل، بخشی ناامید از کار و 
بخشی با درآمد پایین و یا شاغل بدون بیمه هستند 
که تمام برنامه های اشتغال ما اثر خود را روی این 
کدهــای ملی می گذارد؛ مثلاً در وام هایی که به 
تعدادی از این افراد پرداخت می شود وضعیت 

اشتغال رصد خواهد شد.
وی در خصــوص هدفگذاری برای ایجاد یک 
میلیون و ۸۵۰ هزار شغل جدید، گفت: تعدادی 
از افراد، بیکار مطلق هستند، اگر آنها کاری را آغاز 
کنند و درآمدی هر چند کم را داشته باشند حرکت 
آغازینی است و تعدادی از مشاغلی که ایجاد می 
شود از این صنف است. وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اعلام کرد: در تلاش هستیم میزان فرار 
بیمه ای کارفرمایــان را کاهش دهیم و تعدادی 
از مشــاغل غیر رسمی را رسمی کنیم اما بخش 
قابل ملاحظه ای از یک میلیون و ۸۵۰ هزار شغل 

جدیدی که ایجاد خواهد شد, بیمه خواهد داشت 
و بخشــی از آن خوداشتغالی خواهد بود و نمی 
توانیم آن ها را الزام کنیم که خودشان را بیمه کنند.

وی تصریح کرد: هر گونه تغییری در قانون کار 
نباید به نحوی باشد که مسئله رفاه و امنیت شغلی 
حدود ۲۴ میلیون نفر شــاغلین فعلی را به خطر 
بیندازد، در ایــن ارتباط بیش از ۸۰ تا ۸۵ درصد 
کسانی که بیکارند و یا اشتغال ناقص و کم در آمد 
غیر رسمی دارند، فاقد مهارت هستند. عبدالملکی 
اظهار داشت: تحریم ها در زمینه اشتغال می تواند 
نقش موثر مثبت داشــته باشد چون منابع ارزی, 
محدود و واردات، کمتر می شــود و تمایلات 
به سمت بازار داخل خواهد بود، قطعا تولیدات 
داخلــی باید تقویت شــود و امکان جایگزین 
تولیدات داخلی با کالاهای وارداتی، بهتر فراهم 
است بنابراین انتظار داریم میزان اشتغال، افزایش 
یابد. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در 
روستاها، ظرفیت های بسیار خوبی برای تولید 
داریم و در حال تقویت صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستاییان و عشایر هستیم تا بتوانیم 

اشتغال های روستایی را نیز بیمه و رسمی کنیم.
وی افزود: برنامه هایی را برای بسیج سازندگی، 
کمیته امداد و بنیاد برکت و ســتاد اجرایی فرمان 
امام راحل، بنیاد علوی و بنیاد مستضعفان و معاون 
مناطق محروم ریاست جمهوری و نهادهایی مانند 
آن در نظــر گرفتیم که در یک نظام هماهنگ به 

اشتغال روستایی کمک کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد:

۲.۲میلیون نفر اشتغال ناقص دارند 

اداره ثبت اسناد و املاک کیش


